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Zápis z 320. zasedání Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
konaného 25. listopadu 2016 na Úřadu vlády 

 
Přítomní členové: předseda Rady MVDr. Pavel Bělobrádek, Ph.D., MPA; místopředseda 

Rady prof. Ing. Petr Dvořák, CSc.; místopředseda Rady Mgr. Arnošt Marks, 
Ph.D.; PhDr. Pavel Baran, CSc.; Ing. Jaroslava Domkářová, Ph.D., MBA, 
LL.M; RNDr. Zdeněk Havlas, DrSc; doc. Ing. Karel Havlíček, Ph.D., MBA; 
prof. Tomáš Jungwirth, Ph.D.; doc. RNDr. Jan Konvalinka, CSc.; prof. Dr. 
Ing. Zdeněk Kůs; prof. MUDr. Jan Lata, CSc.; doc. Ing. Jaroslav Machan, 
CSc.; prof. Ing. Jitka Moravcová, CSc.; Ing. Eduard Palíšek, Ph.D., MBA; 
prof. MUDr. Julius Špičák, CSc., prof. Ing. Jiří Witzany, DrSc. 

Omluven: prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. 

Hosté: PhDr. Pavel Doleček – zástupce náměstka MŠMT; Ing. Pavel Komárek, CSc. 
– člen předsednictva TA ČR; Mgr. Kamil Rudolecký – náměstek MD 

 
Program:  

A) BODY K PROJEDNANÍ – s rozpravou 

A1) Metodika hodnocení 2017+ 

A2) Návrh výdajů státního rozpočtu ČR na VaVaI na roky 2018-2020 s výhledem 
do roku 2022 

A3) Návrh stanoviska Rady k návrhu programu na podporu aplikovaného 
společenskovědního a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje 
a inovací ÉTA 

A4) Návrh stanoviska Rady k Akčnímu plánu mezinárodní spolupráce ČR 
ve výzkumu a vývoji a internacionalizace prostředí výzkumu a vývoje v ČR na 
léta 2017-2020 

A5) Zvýšení úspěšnosti ČR v aplikaci o ERC granty 

A6) Stanovisko Rady k Závěrečné zprávě o realizaci Meziresortní koncepce 
aplikovaného výzkumu a vývoje národní a kulturní identity do roku 2015 

A7) Informace o kosmických aktivitách Ministerstva dopravy 

B) BODY K PROJEDNÁNÍ – bez rozpravy 

B1) Změny ve složení Oborových a verifikačních panelů a Expertních panelů 

B2) Termíny zasedání RVVI v roce 2017 

B3) Posuzování výzkumných organizací 
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B4) Analýza stavu výzkumu, vývoje a inovací v České republice a jejich srovnání se 
zahraničím v roce 2015 – pracovní verze materiálu 

B5) Roční zpráva o průběhu realizace Koncepce zemědělského aplikovaného 
výzkumu a vývoje do roku 2015 v roce 2015 

C) BODY PRO INFORMACI 

C1) Informace z EU 

C2) Informace z jednání vlády 

C3) Zápis z jednání předsedů OVHP dne 1. 11. 2016 

C4) Informace o zřízení poradního orgánu pro výzkum v SHV 

D) RŮZNÉ 

Průběh jednání: 

Předseda Rady dr. Bělobrádek zahájil 320. zasedání Rady a na úvod přivítal nově 
jmenované členy Rady prof. MUDr. Jana Latu, CSc. a prof. Ing. Jiřího Witzanyho, DrSc. 
Následně nechal hlasovat o  návrhu programu a o zápisu z 319. zasedání Rady.  

1. Schválení programu 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada schvaluje program 320. zasedání. 

2. Zápis z 319. zasedání Rady 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada schvaluje zápis z 319. zasedání. 

B) BODY K PROJEDNANÍ – s rozpravou 

A1) Metodika hodnocení 2017+ 

První bod zasedání uvedl 1. místopředseda Rady prof. Dvořák, kdy shrnul stručně historii 
práce na předloženém materiálu a výsledky mimořádného zasedání Rady dne 8. listopadu 
2016. Zopakoval důvody, které vedly k přípravě nové metodiky, která odpovídá dobré 
zahraniční praxi při hodnocení jak výsledků, tak výzkumných organizací. Zdůraznil, že 
existuje řada kritiků, kteří mají důvody osobní, politické i zájmové (vyhovuje jim současný 
způsob hodnocení). Nikdo z kritiků však nenavrhuje žádnou alternativu kromě zachování 
stávajícího stavu, nikdo nechce přijmout zodpovědnost a nikdo nechce případnou novou 
metodiku obhajovat na veřejnosti.  

Dr. Miholová popsala změny, které nastaly od posledního mimořádného zasedání Rady. 
Návrhy úprav dojednané na zasedání byly předány pracovní skupině společně se 
zapracovanými připomínkami prof. Jungwirtha. Jakmile byla doručena verze z pracovní 
skupiny, byly ještě provedeny minimální zásady tak, aby výsledná podoba odpovídala 
dohodě Rady - přesun hodnocení SHV a nebibliometrizovatelných oborů do roku 2017 
(původně 2018), plně byl respektován návrh pracovní skupiny doplnit symetricky vzdálené 
recenze i pro neblibliometrizovatelné výsledky. Některé otázky budou doladěny 
v mezirezortním připomínkovém řízení. 
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Místopředseda Rady Mgr. Marks doplnil, že v čase mezirezortního připomínkového řízení, 
které trvá 10 pracovních dnů, proběhnou ještě jednání s MŠMT a RVŠ / ČKR. Rada by měla 
na 321. zasedání dne 16. 12. odsouhlasit vypořádání připomínek, následně bude materiál 
předložen vládě. 

Místopředseda Rady Mgr. Marks navrhl použít manažerské shrnutí ke komunikaci 
s klíčovými aktéry a veřejností. 

Doc. Konvalinka pochválil pravidelné navyšování výdajů na výzkum ve státním rozpočtu; 
bez kterého by se nepodařilo vůbec novou metodiku připravit. Většina kritiků nepochopila 
zjednodušené implementační období a plný náběh je až od roku 2020.  

Další diskuse za přispění prof. Kůse, doc. Konvalinky, prof. Laty, dr. Barana, dr. Havlase, 
doc. Machana a prof. Moravcové proběhla na téma klasifikace fakult jednotlivých vysokých 
škol a jejich zodpovědnosti s financováním. 

Pro návrh usnesení hlasovalo 15 členů Rady, nikdo nebyl proti, 1 člen se zdržel. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje Metodiku hodnocení 2017+, 

2. ukládá Sekci VaVaI rozeslat tento materiál, po úpravě ve smyslu závěrů z 320. 
zasedání Rady, do meziresortního připomínkového řízení,  

3. ukládá Sekci VaVaI po vypořádání připomínek a jejich projednání Radou, předložit 
materiál na jednání vlády. 

A2) Návrh výdajů státního rozpočtu ČR na VaVaI na roky 2018-2020 s výhledem 
do roku 2022 

Další každoročně zpracovávaný materiál uvedl místopředseda Rady Mgr. Marks. Upozornil, 
že jde o výchozí materiál k návrhu rozpočtu, který vychází z ještě neschváleného rozpočtu 
na rok 2017 Poslaneckou sněmovnou ČR. Je nutné schválit tento návrh pro jednání 
s rezorty.  

Výchozí návrh Rady byl vypracován v souladu s předkládanými Pokyny Rady k přípravě 
návrhu výdajů a na základě usnesení vlády České republiky ze dne 21. září 2016 č. 831 
k návrhu zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2017 a k návrhům 
střednědobého výhledu státního rozpočtu České republiky na léta 2018 a 2019 
a střednědobých výdajových rámců. Střednědobý výhled na rok 2020 a dlouhodobý výhled 
na roky 2021 a 2022 jsou navrhovány ve stejné výši a struktuře jako střednědobý výhled 
na rok 2019. Tento návrh Rady bude sloužit jako podklad k přípravě návrhů výdajů, které 
předloží jednotliví správci rozpočtových kapitol do 20. ledna 2017. Projednání rozpočtu 
s jednotlivými rozpočtovými kapitolami je plánováno na únor 2017. 

Proběhla krátká diskuse za účasti předsedy Rady dr. Bělobrádka, místopředsedy Rady 
dr. Barana a místopředsedy Rady Mgr. Markse na téma možnosti garance ustáleného 
rozpočtu na VaVaI v souvislosti s implementací nové Metodiky hodnocení. 

Další diskuse na téma zahrnutí podpory excelentní vědy v návrhu rozpočtu proběhla mezi 
prof. Jungwirthem, předsedou Rady dr. Bělobrádkem a prof. Špičákem.  

Na závěr diskuse byl navržen místopředseda Rady Mgr. Marks zpravodajem pro tento 
materiál. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 
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Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje Pokyny Rady k přípravě návrhu výdajů státního rozpočtu ČR na výzkum, 
experimentální vývoj a inovace na roky 2018-2020 s výhledem do roku 2022, 

2. schvaluje první návrh Rady výdajů státního rozpočtu ČR na výzkum, experimentální 
vývoj a inovace na roky 2018–2020 s výhledem do roku 2022, 

3. jmenuje místopředsedu Rady Mgr. Markse zpravodajem pro SR VaVaI, 

4. ukládá Sekci VaVaI rozeslat jednotlivým správcům rozpočtových kapitol dopis 
místopředsedy vlády pro vědu, výzkum a inovace a předsedy Rady se žádostí 
o zaslání jejich návrhů výdajů. 

A3) Návrh stanoviska Rady k návrhu programu na podporu aplikovaného 
společenskovědního a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje 
a inovací ÉTA 

Ing. Korbelová, ředitelka Odboru analýz a koordinace vědy, výzkumu a inovací, představila 
další bod zasedání. 

Program TA ČR má navázat na Program na podporu aplikovaného společenskovědního 
výzkumu a experimentálního vývoje OMEGA, jehož poslední veřejná soutěž proběhla v roce 
2015. Poprvé byl návrh programu projednán Radou na 315. zasedání Rady dne 6. 5. 2016. 
Nejzávažnější připomínka se týkala doby trvání programu, který Rada vyžadovala zkrátit. 
Na zasedání Rady se nyní předkládá upravený návrh programu. Zásadní připomínky 
a doporučení Rady obsažené ve stanovisku Rady z 315. zasedání byly poskytovatelem 
většinou akceptovány resp. Vysvětleny. V rámci připomínek v předloženém stanovisku Rada 
trvá na požadavku zkrátit dobu trvání programu na 6 let, přičemž vyhodnocení programu 
nebude součástí délky programu.  

Host zasedání, člen předsednictva TA ČR Ing. Komárek doplnil, že předkládaný návrh 
programu byl změněn na základě akceptování připomínek členů Rady, které vyplynuly 
ze stanoviska vypracovaného na 315. zasedání i následných diskusí. Dále informoval, že byl 
zaveden institut aplikačního garanta, který by měl dohlížet na průběh projektu po celou dobu 
řešení. Cílem je dosáhnout směřování projektu k cíli, který byl plánován na počátku.  

Místopředseda Rady dr. Baran konstatoval, že navrhovaný program je relevantním 
nástrojem pro podporu aplikací plynoucích ze společenských a humanitních věd a ocenil 
jeho předložení. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje návrh stanoviska k dokumentu „Návrh programu na podporu aplikovaného 
společenskovědního a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje a inovací 
ÉTA“, 

2. ukládá Sekci VaVaI zaslat stanovisko Technologické agentuře ČR. 
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A4) Návrh stanoviska Rady k Akčnímu plánu mezinárodní spolupráce ČR 
ve výzkumu a vývoji a internacionalizace prostředí výzkumu a vývoje v ČR 
na léta 2017-2020 

Místopředseda Rady Mgr. Marks připomněl, že tento dokument byl předložen Radě s žádostí 
o stanovisko Rady ministryní školství, mládeže a tělovýchovy již před 319. zasedáním. Rada 
projednávání této problematiky však přerušila a doporučila se k němu vrátit na 320. zasedání 
s tím, že do té doby proběhne jednání zástupců Sekce VaVaI s MŠMT, a to zejména 
k financování Akčního plánu. Mgr. Marks konstatoval, že předložený materiál je ambiciózní, 
stručný a moderní, což potvrdil 1. místopředseda Rady prof. Dvořák. 

Host zasedání, zástupce náměstka Ing. Plagy z MŠMT, Ing. Doleček uvedl, že obsahem 
Akčního plánu je oblast mezinárodní spolupráce ČR ve výzkumu a vývoji a jeho 
internacionalizace včetně výkonu členství v mezinárodních organizacích a zapojení týmů 
výzkumných organizací a podniků do mezinárodních aktivit rozvíjených v rámci různorodých 
finančních nástrojů podpory multilaterální a bilaterální spolupráce ve výzkumu a  vývoji. 
Akční plán se rovněž zabývá otázkami mobility výzkumných pracovníků.  

Dále Ing. Doleček zdůraznil, že vypracování Akčního plánu stanovila jako jedno 
ze svých opatření Národní politika výzkumu, vývoje a inovací ČR na léta 2016-2020. Dílčí 
opatření Akčního plánu budou ve stanoveném období let 2017-2020 implementována 
za využití výdajů státního rozpočtu ČR na VaVaI i prostředků čerpaných v rámci Operačního 
programu Výzkum, vývoj a vzdělávání.  

Na závěr místopředseda Rady Mgr. Marks uvedl, že v doplněném návrhu usnesení je 
důležitý bod č. 2 vzhledem k usnesení vlády č. 1066 a 1067, protože tak nemůže dojít 
k jejich obejití. Toto doplnění bylo dohodnuto po jednáních s náměstkem Ing. Plagou.  

Pro doplněný návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje návrh stanoviska k dokumentu „Akční plán mezinárodní spolupráce ČR 
ve výzkumu a vývoji a internacionalizace prostředí výzkumu a vývoje na léta 2017-
2020“, 

2. žádá Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen „MŠMT“), 
aby v dokumentu a všech souvisejících usneseních bylo jasně uvedeno, že dokument 
nepředjímá nárůst dodatečných nákladů (finančních požadavků MŠMT) 
na financování velkých výzkumných infrastruktur ČR z prostředků institucionální 
podpory a je v souladu s usneseními vlády ze dne 21. prosince 2015 č. 1066 
a č. 1067 (k návrhům velkých infrastruktur pro výzkum, experimentální vývoj 
a inovace na léta 2016 až 2022 a k posílení jistoty a dlouhodobé stability systému 
VaVaI po ukončení programovacího období ESIF), 

3. po dohodě žádá MŠMT o společné vytvoření podkladu k tvorbě komplexní koncepce 
internacionalizace VaVaI v ČR, včetně problematiky velký infrastruktur, který bude 
zpracován v součinnosti s dalšími zainteresovanými aktéry do konce dubna 2017 
a předložen na jednání Rady, 

4. ukládá Sekci VaVaI zaslat stanovisko MŠMT. 

A5) Zvýšení úspěšnosti ČR v aplikaci o ERC granty 

Na základě zadání Rady z jejího 318. zasedání dne 30. září 2016 připravili doc. Konvalinka 
s prof. Jungwirthem a za pomoci externího experta prof. Zdeňka Strakoše z Univerzity 
Karlovy materiál k podpoře žadatelů o ERC granty a k podpoře špičkové vědy v ČR 
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a požádali o jeho zařazení na zasedání Rady. Evropská výzkumná rada (ERC, European 
Research Council) je součástí pilíře „Excelentní věda“ v Horizontu 2020. ERC financuje 
špičkový badatelský výzkum ("frontier research", tj. výzkum směřující za hranice poznání 
v daném oboru), a to napříč všemi obory.  V projektech ERC je výjimečný nástroj srovnání 
za použití nejkvalitnějšího zhodnocení vědy podle mezinárodních standardů. Současně jde 
o velmi vhodný nástroj pro identifikaci a podporu vedoucích vědeckých osobností. 

Doc. Konvalinka uvedl jednotlivá opatření na podporu uchazečů o ERC granty a upozornil, 
že některé instituce tato opatření mají, ale tyto aktivity by měly být posíleny. Jmenovitě uvedl 
Univerzitu Karlovu a Technologické centrum AV ČR. Týmy, které získaly ERC grant, by měly 
být dále posilovány a neměly by záviset pouze na GA ČR nebo TA ČR. To se neobejde 
bez dlouhodobého systému podpory excelentní vědy v ČR. Navrhl ustavení pracovní 
skupiny, která by identifikovala problémy se získáváním ERC grantů. 

Prof. Jungwirth ve své prezentaci tyto informace doplnil. Podle něj je malý počet ERC grantů 
problémem kvality celé české vědy. Zvýšení počtu získaných ERC grantů řešených v ČR 
není cílem samo o sobě. Získání a udržení nositelů ERC grantů nebo vhodných kandidátů 
pro aplikaci a příprava kvalitních ERC projektů s nezbytnou důkladnou sebereflexí může být 
pro české prostředí velkou šancí ke změně. Bude-li využita, podstatnou měrou nás posune 
směrem k obvyklému mezinárodnímu standardu. Zvýšení počtu získaných ERC grantů bude 
pak přirozeným důsledkem. 

Podle dr. Havlase je v ČR příčinou tohoto stavu snadný přístup k národním zdrojům a z toho 
vycházející malá motivace. Toto schéma je třeba změnit a motivovat tak ty vědce, kteří mají 
ambice dělat excelentní výzkum 

Prof. Špičák poznamenal, že v medicíně je situace velice neuspokojivá. V lékařském 
výzkumu chybí základní motivační předpoklady. Je třeba vést diskusi nejen s reprezentanty 
jednotlivých institucí zabývajících se výzkumem, ale hlavně s těmi, kteří výzkum skutečně 
provádějí. Měla by být aplikovány zahraniční schémata a příklady dobré praxe. Podpořil 
vznik pracovní skupiny, která se tím bude zabývat a zjistí, co použít lze. 

1. místopředseda Rady prof. Dvořák poděkoval za přesvědčivou prezentaci a podpořil snahu 
o motivaci jednotlivých poskytovatelů podpory a příjemců podpory k zavedení vlastních kroků 
vedoucích k podpoře špičkových talentů.  

Prof. Moravcová připomněla, že v nové Metodice hodnocení 2017+ jsou zohledněny i ERC 
granty, ale je třeba zohlednit i čerpání z jiných mezinárodních grantů. Nejde ale jen o získání 
ERC grantů českými vědci, ale i o to, aby do ČR přicházeli lidé s granty ERC ze světa. Chybí 
zde strategické vedení univerzit, protože nositelé ERC grantů nemají u nás  podporu, kterou 
by mít měli. 

Místopředseda Rady dr. Baran uvedl, že situace v generaci mladších vědců v oborech SHV 
je nesrovnatelně lepší než dříve.  

Doc. Konvalinka poznamenal, že na vině je zákon o vysokých školách, který umožňuje volit 
orgány univerzity a zavádí senát. Upozornil na rozdíly mezi katedrami a na situaci na AV ČR. 
Na Univerzitě Karlově se podařilo nakonec prosadit program juniorských grantů, kde funguje 
hlavní kritérium - odhad, zda mohou někteří vědci výhledově dostat ERC grant. Mělo by to 
být hodnoceno jako důležitá součást strategie k excelenci. 

Předseda Rady dr. Bělobrádek na závěr poděkoval za skvěle připravený podklad k diskusi 
a uvedl, že bude ještě probíhat dlouhá debata o tom, kde bude končit institucionální podpora, 
kde národní účelová podpora a kdy bude nutné získávat prostředky z mezinárodních grantů.  

Pro doplněný návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 
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Usnesení: 

Rada  

1. bere na vědomí materiál „Zvýšení úspěšnosti ČR v aplikaci o ERC granty“, 

2. žádá svého předsedu o projednání materiálu s ministryní školství, mládeže 
a tělovýchovy, s vedením Akademie věd ČR, s vedením vysokých škol a dalších 
významných vědeckých institucí. 

A6) Stanovisko Rady k Závěrečné zprávě o realizaci Meziresortní koncepce 
aplikovaného výzkumu a vývoje národní a kulturní identity do roku 2015 

Další bod uvedla Ing. Korbelová a připomněla, že Meziresortní koncepce aplikovaného 
výzkumu národní a kulturní identity do roku 2015 (dále jen „Koncepce“) byla schválena 
usnesením vlády ze dne 1. prosince 2008 č. 1525. Z uvedeného usnesení vlády vyplynul 
pro ministra kultury úkol předložit vládě do 30. listopadu 2016, po předchozím 
projednání Radou, Závěrečnou zprávu o realizaci Koncepce. K zajištění cílů Koncepce bylo 
stanoveno 7 opatření, všechna byla splněna.  

Hlavním cílem Koncepce bylo přispět k tomu, aby veřejné prostředky investované 
do aplikovaného výzkumu a vývoje v oblasti národní a kulturní identity přinášely konkrétní 
ekonomický či jiný společenský přínos.  

1. místopředseda Rady prof. Dvořák uvedl, že je třeba změnit náhled na aplikovaný výzkum 
a vývoj národní a kulturní identity, který by se měl přizpůsobit současným světovým 
standardům.  

Místopředseda Rady Mgr. Marks dodal, že do budoucna je třeba jednat s Ministerstvem 
kultury a navrhl přizvat na některé příští zasedání Rady náměstka nebo náměstkyni ministra 
kultury. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje návrh stanoviska k dokumentu „Závěrečná zpráva o realizaci Meziresortní 
koncepce aplikovaného výzkumu a vývoje národní a kulturní identity do roku 2015“, 

2. ukládá Sekci VaVaI zaslat stanovisko Ministerstvu kultury. 

A7) Informace o kosmických aktivitách Ministerstva dopravy 

Místopředseda Rady Mgr. Marks v dalším bodě uvedl, že Ministerstvo dopravy předkládá 
na jednání vlády jednotlivé materiály, týkající se kosmického výzkumu, aniž je předtím 
konzultuje s Radou. 

Host zasedání náměstek ministra dopravy Ing. Rudolecký stručně pohovořil o materiálech 
předkládaných poslední dobou vládě. Jedná se o „Návrh na obeslání zasedání Rady 
Evropské kosmické agentury na ministerské úrovni, které se uskuteční 1. a 2.  prosince 2016 
v Luzernu“ a Zprávu o průběžném hodnocení plnění Národního kosmického plánu 2014 – 
2019“. Připomněl, že Evropská kosmická agentura (ESA, European Space Agency) je 
mezivládní organizace pro využití vesmíru, která má v současnosti 22 členských států 
včetně České republiky. Ministerstvo dopravy je gestorem ESA za ČR. 

Mgr. Rudolecký připomněl podstatu materiálu „Návrh na obeslání zasedání Rady Evropské 
kosmické agentury na ministerské úrovni, které se uskuteční 1. a 2.  prosince 2016 
v Luzernu“, kterým Ministerstvo dopravy žádá vládu ČR o udělení mandátu pro delegaci ČR 

https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesko
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k jednání na zasedání Rady ESA a mandátu zavázat ČR nově k účasti ve volitelných 
programech ESA (tj. přijmout finanční závazky k účasti v těchto programech). Předkládaný 
materiál je závislý na schválení navýšení hladiny financování příspěvků na volitelné 
programy ESA o 245 mil. Kč ročně na celkem 555 mil. Kč ročně. Ministerstvo dopravy 
navrhuje, aby náklady na účast ve 4 programech ESA z oblasti výzkumu a vývoje byly 
hrazeny z navýšení rozpočtu MŠMT na mezinárodní spolupráci.  

Dále uvedl, že Národní kosmický plán byl vládou schválen v roce 2014 a v něm bylo 
zohledněno, čeho chce ČR v projektu ESA dosáhnout. Problémem je, že se zatím ale 
nepodařilo dosáhnout finanční úrovně, která byla plánována. Je připraven materiál, který 
bude obsahovat finanční závazky ČR do budoucna. Jedná se o delimitaci kosmických 
činností a převod prostředků na Ariane 6 z rozpočtu ÚV ČR do kapitoly Ministerstva dopravy.  

Místopředseda Rady Mgr. Marks uvedl, že podstatou debaty s Ministerstvem dopravy je 
právě diskuse o financích, protože tato komplikovaná agenda bude mít nepřímý dopad 
na rozpočet na podporu VaVaI. Dále informoval, že předseda Rady o dalším postupu bude 
jednat s ministrem dopravy.  

Na téma financování kosmického výzkumu proběhla diskuse za účasti doc. Havlíčka, Ing. 
Palíška a místopředsedy Rady Mgr. Markse. Ing. Palíšek navrhl podporu navýšení výdajů 
na kosmický výzkum, neboť jde o multiplikační efekt.  

Předseda Rady dr. Bělobrádek ještě jednou objasnil projednávání výdajů na podporu 
kosmických aktivit při jednáních vlády. Dále upozornil, že existuje celá řada projektů, které 
jsou finančně nákladně, vůbec neprocházejí zasedáním Rady (proti zákonu) a jsou 
předkládány přímo vládě. Jde o dlouhodobé závazky, které jsou ale kryty jen krátkodobě a v 
delším časovém horizontu mohou být hrazeny z výdajů dnes určených na další výzkumné 
instituce. 

Pro doplněný návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. podporuje kosmické aktivity a kosmický výzkum, 

2. žádá Ministerstvo dopravy, aby veškeré materiály, které se týkají kosmických aktivit 
a kosmického výzkumu, byly před předložením na jednání vlády předloženy 
k projednání Radě pro výzkum, vývoj a inovace, 

3. pověřuje svého předsedu k dalšímu řešení problematiky financování zapojení ČR 
do elementu ARIANE 6, volitelného programu Programe for Ariane and Vega 
Development Evropské kosmické agentury (ESA) na jednání vlády. 

B) BODY K PROJEDNÁNÍ – bez rozpravy 

Předseda Rady dr. Bělobrádek stručně představil body bez rozpravy. 

B1) Změny ve složení Oborových a verifikačních panelů a Expertních panelů 

Předsedové OVHP a Expertních panelů předložili v souladu s Metodikou 2013 KHV návrh 
změn ve složení jimi vedených panelů. Důvodem těchto změn byly jak žádosti jednotlivých 
členů panelů, tak zkušenosti předsedů s prací panelu v minulém hodnotícím období.  

KHV posoudila předané návrhy z pohledu odborné způsobilosti a oborové vyváženosti 
a svoje stanovisko předala Radě, která dle Metodiky 2013 za sestavení panelů odpovídá. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 
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Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje změny ve složení Oborových a verifikačních panelů a Expertních panelů 
platné pro Hodnocení 2016, 

2. ukládá Sekci VaVaI informovat o této skutečnosti předsedy panelů. 

B2) Termíny zasedání RVVI v roce 2017 

Každoročně se předkládá s předstihem Radě návrh termínů zasedání na další rok. Je 
navrženo, aby byl dodržen stávající harmonogram zasedání, tj. každý poslední pátek 
v měsíci od 9:00 hod. Výjimkou jsou měsíce červenec a srpen, kdy se zasedání obvykle 
z důvodů dovolených nekoná, dále měsíc září, kdy je navrženo zasedání Rady již na 22. září 
2017 z důvodu státního svátku v pátek dne 28. září 2017 a měsíc prosinec, ve kterém se 
navrhuje zasedání posunout před vánoční svátky na 15. prosinec 2017. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada schvaluje termíny svých zasedání v roce 2017. 

B3) Posuzování výzkumných organizací 

Do konce října 2016 byly Úřadu vlády ČR doručeny z MŠMT celkem tři žádosti k posouzení. 
MPO zaslalo do stejného termínu čtyři žádosti, MV jednu žádost a Zlínský kraj jednu žádost. 
Kromě toho Technologická platforma „Energetická bezpečnost ČR“ zaslala Úřadu vlády ČR 
žádost o přehodnocení výsledku posuzování výzkumných organizací z roku 2015. AV ČR 
požádala o změnu názvu v souvislosti s organizační změnou.  

Na příštím zasedání Rady bude předložen doplněný podklad. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje výsledek posuzování výzkumných organizací v dubnu 2016, 

2. bere na vědomí informaci o konzultaci s Ministerstvem školství, mládeže 
a tělovýchovy (4 žádosti) a Ministerstvem vnitra (1 žádost) ohledně dalšího postupu 
při posuzování nesprávně zaslaných žádostí, 

3. ukládá Sekci VaVaI zveřejnit výsledek na stránkách www.vyzkum.cz. 

http://www.vyzkum.cz/
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B4) Analýza stavu výzkumu, vývoje a inovací v České republice a jejich srovnání se 
zahraničím v roce 2015 – pracovní verze materiálu 

Analýzu o stavu výzkumu, vývoje a inovací v ČR a jejich srovnání se zahraničím (dále jen 
„Analýza“) dle § 35 odst. 2 písm. g) zákona 130/2002 Sb. o podpoře výzkumu, 
experimentálního vývoje a inovací z veřejných prostředků a o změně některých souvisejících 
zákonů (zákon o podpoře výzkumu, experimentálního vývoje a inovací) ve znění pozdějších 
změn zpracovává každoročně Rada. V souladu s plánem nelegislativních úkolů vlády bude 
materiál předložen na jednání vlády do konce roku 2016. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. bere na vědomí rozpracovaný materiál "Analýza stavu výzkumu, vývoje a inovací 
v ČR a jejich srovnání se zahraničím v roce 2015", 

2. bere na vědomí informaci, že kapitoly dokumentu, které vycházejí z dat ČSÚ, budou 
odborně recenzovány Ing. Martinem Manou, ředitelem Odboru statistik rozvoje 
společnosti, 

3. ukládá Sekci VaVaI provést aktualizaci o data zveřejněná ČSÚ dne 27. 10. 2016, 
synchronizovat s aktuálními údaji obsaženými v IS VaVaI a po projednání se 
zpravodaji předložit aktualizovaný materiál na 321. zasedání. 

B5) Roční zpráva o průběhu realizace Koncepce zemědělského aplikovaného 
výzkumu a vývoje do roku 2015 v roce 2015 

Usnesením vlády ČR ze dne 3. února 2016 č. 82 byla schválena Koncepce výzkumu, vývoje 
a inovací Ministerstva zemědělství na léta 2016 – 2022. Roční zpráva o průběhu a realizace 
Koncepce je v řadě poslední zprávou, která hodnocením plnění Koncepce zabývá a je v ní 
uvedeno i vyhodnocení za celé období let platnosti. Z třiceti opatření Koncepce bylo dvacet 
pět splněno, dvě byla splněna částečně a nesplněna zůstala tři opatření. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada bere na vědomí „Roční zprávu o průběhu a realizace Koncepce zemědělského 
aplikovaného výzkumu a vývoje do roku 2015 v roce 2015“. 

C) BODY PRO INFORMACI 

C1) Informace z EU 

C2) Informace z jednání vlády 

C3) Zápis z jednání předsedů OVHP dne 1. 11. 2016 

C4) Informace o zřízení poradního orgánu pro výzkum v SHV 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech 16 přítomných členů Rady. 

Usnesení: 

Rada bere na vědomí body pro informaci. 
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D) RŮZNÉ 

Do bodu Různé informoval předseda Rady dr. Bělobrádek, že Informační systém VaVaI 
získal ocenění Egovernment The Best 2016 za elektronizaci veřejné zprávy. Systém získal 
Speciální ocenění v kategorii centrálních projektů a cenu převzal 21. listopadu 2016 
v Obecním domě Mgr. Marks. 

Místopředseda Rady dr. Baran připomněl, že dne 22. listopadu 2016 proběhlo slavnostní 
předávání Národní ceny vlády Česká hlava za rok 2016, kdy by se do budoucna mělo 
s organizátory jednat o změně struktury způsobu ocenění. 

Protože do diskuse nebyly další příspěvky, ukončil předseda Rady dr. Bělobrádek 
320. zasedání Rady. 

 

Zapsala: Ing. Bártová                                             Schválil: předseda Rady dr. Bělobrádek 

 


